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ن  آالصراط المستقيم في تبيان القر   ( من خلال تفسيرهـه ٩٢٣الاستنباط عند الإمام الكازروني )

 -من أول سورة البقرة إلى آخر سورة الأنفال- الكريم دراسة نظرية تطبيقية

 دعاء بنت سداد محمد السعيد   :إعداد

 صباح سعيد العرفي  .د إشراف:

 المستخلص 

لن مقدمة  الرسالة  منهذه  الدكتوراه  درجة  الشريعة    يل  قسم  الإنسانية،  والعلوم  الآداب  كلية 

والسنة   الكتاب  تخصص  الإسلامية،  الإمام    ط"الاستنبا :  بعنوانوالدراسات  عند 

نظرية  ٩٢٣الكازروني)  دراسة  الكريم  القران  تبيان  في  المستقيم  الصراط  تفسيره  خلال  من  هـ( 

 . "الأنفال ول سورة البقرة إلى آخر سورةأ من تطبيقية

الإمام  وي عند  تطبيقاته  ودراسة  موضوعاته،  وبيان  بالاستنباط،  التعريف  إلى  البحث  هذا  هدف 

 المنهج الا 
ً
 والمقارنة. ،والتحليل ،والوصف ،الجمعمن خلال   ستقرائي الاستنباطيالكازروني، متبعة

مةٍ،وقد قسمت هذه الرسالة إلى  ِّ
 وقسمين، وخاتمة، وفهارس.  ،وتمهيد مقد 

مة فقد اشتملتالمقأما   ِّ
على أهمية الموضوع، وأسباب اختياره، وأهدافه، وحدوده، والدراسات    د 

 السابقة، والمنهج المتبع، والخطة.

مفهوم الاستنباط والتفسير والعلاقة بينهما، ثم القسم الأول: وفيه  التمهيد فقد اشتمل على  وأما  

الأ  الفصل  فصول،  وهثلاثة  الثاني:  الفصل  ثم  وتفسيره،  الكازروني  بالإمام  التعريف  طرق  ول:  و 

الإمام عند  ثم  الاستنباط  الإمام  الكازروني،  عند  الاستنباط  موضوعات  وهو  الثالث:    الفصل 

تفسيره،   خلال  من   
ً
تطبيقا الكريم  القرآن  من  الاستنباط  الثاني:  القسم  ثم  كتابه،  في  الكازروني 

 إلى آخر سورة الأنفال. أول سورة البقرة وفيه دراسة تطبيقية من 

بين  جمع  فقد  العلمية  الكازروني  تفسير  قيمة  منها:  النتائج  أهم  على  اشتملت  وقد  الخاتمة،  ثم 

 من المعا
ً
تعدد موضوعات الاستنباط عند الإمام    ومنها:ني، وخلاصة أقوال المفسرين،  دفتيه كثيرا

ة، واللغوية، والفقهية ونحوها، مما أعطى الكتاب  في تفسيره، بين الاستنباطات العقدي  الكازروني 

 قيمة تفسيرية كبيرة.

يره أنه  تفس العناية بتحقيق تراث الإمام الكازروني، فإنه يظهر من خلال  وقد تضمنت التوصيات:  

التربوية واللفتات  الأصولية  القواعد  في  علميتين  رسالتين  وتسجيل  محقق،  في    عالم  والسلوكية 

 روني من خلال تفسيره "الصراط المستقيم في تبيان القرآن الكريم".تفسير الإمام الكاز 

  وصلى الله وسلم على نبينا محمد.

الصر  ـ  الكازروني  ـ  )الاستنباط  المفتاحية:  االكلمات  الكازروني.  اط  تفسير  ـ    الصراطلمستقيم 

 . (المستقيم للكازروني
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Abstract 

 This thesis is submitted for obtaining a Ph. D degree from the Faculty of Arts and 

Humanities, Department of Shariah and Islamic Studies, major: Kitab and Sunnah. It is 

titled (Deduction of Imam Al-Cazroni (932H.) in his Exegesis ‘Al-Seratt Al-Mustaqeem fi 

Tebian Al-Qurān Al-Kareem’ (The Straight Path in Explaining the Noble Qurān): A 

theoretical applied study, from the beginning of Sūrah (Chapter) Al-Baqarah (The Cow) to 

the end of Sūrah Al-Anfāl (The spoils of war). This research aims to define ‘deduction’, 

stating its topics, and studying its applications according to Imam Al-Cazroni, where I 

followed the inductive-deductive method through compilation, description, analysis and 

comparison. I divided this thesis into: An introduction, preface, two sections, conclusion 

and indexes. 

 As for the Introduction, it includes the significance of the topic, reasons for its 

choice, its objectives, limits, previous literature, adopted method and plan. 

 The Preface addresses the concept of deduction, interpretation and the 

relationship between them. Then comes Section One, which consists of three chapters. 

Chapter One introduces Imam Al-Cazroni and his exegesis. Chapter Two deals with Al-

Cazroni's methods of deduction. Chapter Three is about themes of deduction according to 

Imam Al-Cazroni in his book. As for Section Two, it addresses deduction in the Noble 

Qurān as applied in his exegesis. It includes an applied study from the beginning of Sūrah 

Al-Baqarah to the end of Sūrah Al-Anfāl. Then comes the Conclusion, which comprises key 

results, among which are: The scientific value of Al-Cazroni's exegesis as it gathers many 

meanings, and a summary of the commentators' statements, among which are: The 

multiple topics of deduction according to Imam Al-Cazroni in his exegesis, which 

combines creed, linguistic and jurisprudential deductions and the like that give the book a 

great interpretational value. 

 Moreover, the Recommendations include: To give attention to verifying Al-

Cazroni's heritage. Through his exegesis, it appears that he is a verifier scholar. Two 

scientific theses were recorded on fundamentalist rules, educational and behavioural 



 

 "الصراط المستقيم في تبيان القران الكريم"( من خلال تفسيره ـه٩٢٣الاستنباط عند الإمام الكازروني )

٣ 

gestures in the exegesis of Imam Cazroni in his exegesis book (Al-Seratt Al-Mustaqeem fi 

Tebian Al-Qurān Al-Kareem). 
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